
З часу заснування «Вестник Чернобыля» 
постійно звертається до такої важливої теми, 
як екологія в умовах радіаційного забруд
нення. Тільки лісні масиви зони відчуження 
сягають понад 2000 км2. Тобто вона є вели
чезним резервуаром життєво необхідного для 
всього сущого — кисню, а для диких тварин 
і пташок стала рідним притулком з багатю
щою рослинною базою. У сфері захисту при
родних екосистем зони працюють численні 
загони не тільки працівників лісів — лісору

бів, єгерів, пожежників та інших спеціалістів
лісового господарства, а й вчені, які у справу 
збереження живої природи вносять величез
ний вклад.

Ось вже більше шести років після Чорно
бильської катастрофи працює в зоні відчу
ження співробітник відділу екології Інститу
ту захисту рослин Української академії аг
рарних наук, кандидат біологічних наук Ми
кола ТРОНЬ. З ним зустрілися наші спеціаль
ні кореспонденти.

Ф ІР М А  В ІН И К ІВ  Н Е  В 'Я Ж Е ...

- Миколо Матвійови
чу, перш за все про тих, 
хто працює разом з ва
ми, і тих напрямах нау
кових досліджень, які 
привертають увагу вче
них вашого інституту.

- Як ви вже знаєте, 
наш інститут в зоні від
чуження працює з поча
тку 1987 року. Крім ме
не тут проводять дослі
ди працівники, які вже 
багато років плідно пра
цюють над проблемами 
захисту рослин, сільсько
го та лісового госпо
дарств.

Щодо пріоритетів на
шої науково-дослідниць- 
кої діяльності — покажу 
на прикладі. Раніше, в 
перші роки після аварії, 
нас цікавило, як буде 
розвиватися і чи буде 
взагалі розвиватися, сі
льське та лісове госпо
дарство в зоні відчужен
ня. Але з плином часу 
стало зрозуміло, що пи
тання екології, фітосані- 
тарного стану зони потре
бують більшої уваги, ми 
дещо скоротили роботи 
по рослинництву, тварин
ництву і перейшли на 
грунтовне вивчення всіх 
аспектів стану природ
ного середовища зони 
відчуження.

На яких проблемах я 
хотів би зупинитися на
самперед? З територій, 
забруднених нуклідами, 
майже повністю знято 
втручання людської дія
льності. Так, ці терито
рії не засмічуються різ
ного роду хімічними ре
човинами, які використо--  

вуються у боротьбі з 
шкідниками рослин за ме
жами  зон обов'язкового 
відселення і де активно 
ведеться промислове ви
робництво продуктів хар
чування. Наприклад, ми 
вже знаємо, що в зоні 
змінюється співвідношен
ня як у рослинному, так 
і в тваринному світі. А 
це суттєво впливає на 
розвиток шкідливих орга
нізмів. Може статися, 
що 30-кілометрова зона 
стане резервант о м  тих 
небажаних видів, які. мо
жуть викликати пошкод
ження у сусідніх райо
нах Київської області. 
Тому, працюючи над фі- 
тосанітарним станом зо
ни, ми повинні розробити 
стратегію і тактику _ по
ведінки в зоні, щоб не 
допустити перевищення 
фітофагів над зоофагами, 
щоб була рівновага в 
природі, щоб ліси не ги
нули, росли трави, щоб 
зона не перетворилась на 
пустелю.

Зона має прислужити
ся нам полігоном, де мо

жна опрацювати нові ме
тоди боротьби із шкід
никами сільськогосподар
ської продукції на план
таціях усієї країни. 
Мова не йде про випро
бування нових хімічних 
речовин або навпаки, ці
лковиту відмову від них. 
Ні, ми маємо перейти на 
інтегрований метод за
хисту рослин з максима
льним скороченням от
рутохімікатів.

— Минулого літа за
соби м асової інформації 
України застерігали, що
з чорнобильської зони 
насувається небезпечна 
пошесть у вигляді клі
щів. Як би ви прокомен
тували такі заяви?

— Що можна відпо
вісти? Коли в зоні від
чуження велося сільське 
господарювання, ми ре
тельно стежили за фіто- 
санітарним станом, вико
ристовували пестициди, 
акарициди, які стримува
ли хвороби у комах. Але 
сільське господарство зни
кло, тому склалася си
туація, при якій де-не- 
де почали утворюватися 
так звані вогнища тих 
або інших комах чи тва
рин. Замість комах, які 
тут були поширені рані
ше, почали розвиватися 
інші угруповання. Таким 
чином у зоні весь час 
іде перестановка основ
них елементів угрупо
вань. Коли перестали ви
користовувати х і м і ю  у  
повному обсязі, то еко
номічне значення клі
щів різко зросло. Тому 
я вкотре підкреслюю: на
укові працівники, а осо
бливо біологи, повинні 
постійно вивчати фіто- 
санітарний стан, приді
ляти достатню увагу міс
цевим видам корисних 
комах, яких на цих пло
щах дуже багато.

Ми, наприклад, актив
но працювали з таким 
видом як трихограма — 
чудовою, корисною кома
хою, котра знищує силу- 
силенну яєць хижих ко
мах, які до того ж є збу
дниками великої кілько
сті хвороб у тварин та 
людей. От коли ми ви
користовували хімію, цих 
комах було не більше 1 — 
2 відсотків від усіх ко
мах. Відмовились від от
рути: два роки тому їх 
стало вісім відсотків, ми
нулого — одинадцять, а 
цього року — 12— 16
відсотків, і така динамі
ка простежується в усіх 
угрупованнях комах. На 
жаль, це стосується і 
кліщів.. Маємо надію, ще 
зуміємо знайти раціона
льні прийоми, щоб, зба
гачуючи природу зони 
видовою кількістю корис
них комах, зменшувала
ся б кількість шкідли
вих.

— Свого часу — в пе
рші роки після катастро
фи, та й подекуди зараз 
— лунають пропозиції 
про повернення чорноби
льських земель в сільсь
когосподарський обіг. 
Якої думки дотримує
тесь ви?

— Давайте говорити 
відверто — це дуже спе
цифічна зона, і ніхто по
ки що не може обгрунто
вано довести, виробляти 
тут продукти харчування 
чи ні. Скажу одне, який 
буде напрацьований на

уковий матеріал, такі й 
будуть висновки та про
позиції.

От, скажімо, в при- 
п’ятських теплицях, де 
працює колектив відділу 
радіології та рекультива
ції НТЦ НВО «При
п’ять», яким керує дос
відчений фахівець Мико
ла Архіпов, проводяться 
досліди, вирощуються 
огірки, помідори, капуста, 
суниці, квіти тощо, ана
лізи показують — їх мо
жна споживати. Тобто 
закритий грунт — це 
ділянки, які можна ек
сплуатувати на людське 
благо. До того ж вони 
повсякчасно будуть під 
суворою увагою медиків, 
біологів, радіологів, що 
унеможливлює вихід
«брудної» продукції за 
межі зони відчуження.

Що ж до виробництва 
товарної продукції у 
відкритих грунтах — це 
питання, над яким ми 
працюємо.  Подавати
якусь інформацію відно
сно цього завчасно.

— Відомо, що з кож
ним роком фінансування 
наукових робіт у Чорно
билі скорочується. Як це 
впливає на обсяги і якість 
дослідів вчених?

— Навпаки, в науку 
щорік більше треба вкла
дати коштів. Але вірно, 
що ви сказали, фінансу
вання і матеріальна ба
за науково-дослідних ро
біт з кожним роком по
гіршуються. Більше того, 
з різних боків лунають 
пропозиції про консерву
вання  діяльності людини 
в зоні відчуження. Не 
знаю, що думають депу
тати у Верховній Раді, 
на чому грунтуються їх
ні міркування, але для 
нас, для України згор
нути роботу в зоні — це 
божевілля, про це й ду
мати ганебно. Натомість, 
аби щось скорочувати, 
закривати, виводити тре
ба активніше залучати до 
робіт, пов’язаних з усу
ненням наслідків Чорно
бильської катастрофи, ус
танови АН України, ін
ституції аграрної та ме
дичної академій.

Зараз найважливіше 
завдання для України — 
екологія, і чим швидше 
в цій галузі знань ми 
наберемося досвіду і збе
ремо наукових матеріа
лів, тим більше шансів 
вивести нашу рідну кра
їну з тої екологічної

прірви, в якій вона опи-
н и л а с ь . З а  ц е  в а м  
б у - дуть вдячні наші спів
вітчизники — нехай не 
сьогодні-завтра, але обо- 
в' язково будуть.

- А ле, вибвчте, зем -
ля, природа, зреш тою ,
с п о р о ж н і л і  д о б и  
в и м а г а ю т ь я к о ї с ь  
п р а к т и ч н о ї  в ід д а ч і
о д  в а ш и х  р о б іт  в ж е  
тепер говорити : ось м и  
зробили те і те, завдяки 
н а м  п о - к р а щ и л и с я  
врож аї, ш кід- н и к и  н е  
так безкарно об'ї- даю ть 
н а ш і  л іс и ,  г о р о д и ,  
луки?

 - Ми вже підготува
ли і відправили товарови- 
робнику ряд рекоменда
цій та методологічних по
рад, повернемося до вже 
згадуваних припятських 
теплиць. Вони кожний 
рік пропонують для 
впровадження цілу низку 
перевірених на практиці 
нових методів вирощу
вання городини у закри
тих грунтах, створили 
ряд нових високоврожай
них невибагливих сортів 
огірків, томатів, готові бу
ли продавати їх усім Т а 
щось не виявляють вели
кого оажання господарст
ва поза зоною відчужен
ня поєднати науку і на
ше сільське господарст
во. Може, бояться, що це 
все з Чорнобиля?

Наш інститут також 
підготував рекомендації, 
які стосуються екологіч
ного захисту рослин. Це 
ті дані, які ми отримали 
в зоні.

— Дякуємо, Миколо 
Матвійовичу, за розмову, 
за те, що ви так близь
ко берете до серця бі
ди, проблеми екологи, 
зони відчуження. І на
самкінець скажіть: от ви 
ходите вулицями Чорно
биля, бачите, як рясні
ють сади стиглими груша, 
ми, яблуками. Хіба вам 
не хочеться посмакувати 
ними? А може, нам тре
ба дивитися на все це, 
як на один з чорнобиль
ських етюдів на худож
ньому вернісажі?

— Як на етюд... На ко
жному КІШ зони є засте
режне гасло ідо і чого не 
можна робити в зоні, що 
можна тут вживати, а що 
ні. Подивіться, як позначи
лися гриби цього року на 
здоров'ї людей. Це ж от
рута, і прийшла ця  на
пасть з Чорнобиля. Задля 
чого тоді величезна пра
ця  медиків, радіологів? 
Хіба вони клали до рота 
постраждалим людям оті 
злощасні гриби? Навпа
ки, вони постійно наго
лошують, що існує смер
тельна небезпека  при 
вживанні  тих чи інших 
продуктів, що в чорно
бильській зоні суворо 
заборонено споживання 
тутешніх ягід, фруктів, 
овочів, інших культур.

Люди добрі, прислу
хайтесь до порад спеціа
лістів, бережіть своє здо
ров’я, життя. Я розумію, 
що декому кортить з'їсти 
яблучко або грушку... То 
хоч би перевірте їх у 
санлабораторії, нехай вже 
лаборанти візьмуть гріх 
на душу, а потім, Бог з 
вами, їжте «на  здоров’я».

Олександр КОЛОТ,
Едуард КУЗНЕЦОВ.
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